
3. Tema: drøftelse af Lokaludvalgets fremtidige varetagelse af det lokale miljøarbejde (2010-
162582)

Der er afsat 1 time med 2 x 20 min. oplæg samt ca. 20 min. spørgetid til en temadrøftelse om 
Lokaludvalgets varetagelse af det lokale miljøarbejde i fremtiden.

INDSTILLING OG Beslutning

Forretningsudvalget indstiller til Kgs. Enghave Lokaludvalg,

at oplægget fra Niels Birk, leder af Miljøpunkt Vesterbro/Kgs. Enghave vedr. de 1.
tre modeller for sammenlægning samt de vigtigste lokale miljøprojekter i bydelen 
tages til efterretning.

at oplægget fra Lea Bryld, kontorchef i Center for Sikker By, 2.
Økonomiforvaltningen vedr. økonomiforvaltningens tanker omkring 
overdragelsen og varetagelse af det lokale miljøarbejde tages til efterretning.

at Lokaludvalget tager en opklarende drøftelse med de to oplægsholdere om 3.
fremtidige løsninger på varetagelsen af det lokale miljøarbejde.

Problemstilling

På lokaludvalgsmødet d. 14. oktober blev Lokaludvalget orienteret om den forestående 
sammenlægning af lokaludvalg og miljøpunkter, idet det i forbindelse med Københavns Kommunes 
budgetaftale for 2011 blev besluttet at pålægge lokaludvalgene, at varetage det lokale miljøarbejde. 
Sagen har flere vanskeligt forståelige aspekter og forretningsudvalget har derfor inviteret Niels Birk 
fra Miljøpunkt Vesterbro/Kgs. Enghave samt Kontorchef i Center for Sikker By, Lea Bryld til at 
belyse mulige modeller for varetagelse af det lokale miljøarbejde samt Økonomiforvaltningens tanker 
omkring varetagelsen af miljøarbejdet i forbindelse med overtagelsen af opgaven fra Teknik- og 
Miljøforvaltningen.

Det ligger fast, at ansvaret for den kommunale opgave med at støtte det lokale miljøarbejde overgår 
til lokaludvalget pr. 1. juli 2011. Dette betyder som udgangspunkt, at opgaven bliver løst af 
lokaludvalget med støtte fra lokaludvalgssekretariaterne. Men der kan være andre hensyn og 
særinteresser, der gør at man lokalt kan ønske at organisere arbejdet på en anden måde. Dette kunne 
fx. være hvis lokaludvalgene beslutter, at yde driftsstøtte til miljøpunkterne, som så udfører opgaven 
på vegne af lokaludvalgene. Der kan også tænkes helt andre modeller.

For lokaludvalgene kommer sammenlægningen for det første til at betyde, at kommissoriet for 
lokaludvalg skal ændres, så det rummer ansvaret for den lokale miljøopgave. Alt afhængig af hvilken 
model der lokalt vælges, vil sammenlægningen også kunne komme til at betyde, at der i 
lokaludvalgssekretariatet skal være medarbejderressourcer til rådighed til at understøtte det lokale 
miljøarbejde. Hvis lokaludvalget vælger at løse opgaven ved at yde driftsstøtte til miljøpunkterne, 
skal der laves en aftale om driftsstøtte mellem det enkelte lokaludvalg og fonden bag miljøpunktet. 
Og det kan også være at lokaludvalgenes retningslinier for tildeling af støtte skal revideres. Alt dette 
bliver afklaret i løbet af de kommende måneder. 



Lokaludvalgene er blevet opfordret til at invitere til et indledende møde med miljøpunkterne med 
henblik på at afklare de lokale ønsker og forventninger til organiseringen af det lokale miljøarbejde 
fremover og skal herefter - senest den 1. december 2010 melde tilbage til Center for Sikker By, 
Økonomiforvaltningen om, hvad resultatet af mødet blev og om lokaludvalgene og miljøpunkterne er 
enige om en model for organiseringen fremover. Kgs. Enghave Lokaludvalgs forretningsudvalg har,
sammen med forretningsudvalget for Vesterbro Lokaludvalg, allerede afholdt et møde med 
Miljøpunkt Vesterbro/Kgs. Enghave d. 1. november, hvor mulige løsninger på organiseringen blev 
drøftet. Forretningsudvalget har på nuværende tidspunkt ikke afklaret, hvad de vil anbefale, men 
afholder et internt møde d. 16.november, hvor det drøftes nærmere, hvad Lokaludvalget skal melde 
tilbage inden fristen d. 1. december.

Vedlagt er procesplan og FAQ - 2. version vedr. sammenlægning, brev fra Økonomi- og Teknik- og 
Miljøforvaltningen til lokaludvalgene, kommissorium for den nedsatte følgegruppe og ”Noter om 
fremtidige muligheder”, udarbejdet af Miljøpunkt Vesterbro/Kgs. Enghave.

Tjek desuden hjemmesiden www.kk.dk/lokaludvalg for opdaterede relevante dokumenter vedr. 
sammenlægningen af lokaludvalg og miljøpunkter. På hjemmesiden ligger i øjeblikket: 

Procesplan for sammenlægningen 

Kommissorium for følgegruppen 

Spørgsmål og svar om sammenlægningen - version 2 

Notat fra Norrbom Vinding om eventuel virksomhedsoverdragelse 

PP-slides fra fællesmødet med lokaludvalg og miljøpunkter den 26. oktober 2010

Løsning

Lokaludvalget tager de to oplæg om varetagelsen af den lokale miljøopgave til efterretning og 
drøfter input fra Niels Birk og Lea Bryld.

Økonomi

Der er endnu ingen endelig afklaring på, hvor mange sekretariatsmidler lokaludvalgene vil modtage 
hver især.

Videre proces

Der er nedsat en følgegruppe bestående af Teknik- og Miljøforvaltningen, Økonomiforvaltningen, 
lokaludvalgsformænd og centerledere samt bestyrelsesmedlemmer fra Miljøpunkterne. Følgegruppen 
har ingen besluttende kompetence, men skal rådgive beslutningstagerne i forhold til den endelige 
løsning og proces for sammenlægning.

bilag



Kongens Enghave Lokaludvalgs beslutning den 11.11.2010

Lea Bryld gav et kort oplæg om den proces der er lagt op til for sammenlægning af Lokaludvalg og 
Miljøpunkter. 
Niels Birk gav et oplæg om Miljøpunkts opgaveportefølje, de vigtigst opgaver Miljøpunkt VSV 
arbejder med på Vesterbro og i Kgs. Enghave; Vesterbro Naturværksted og Tippen. På Tippen har 
der været et hav af arrangementet for at bevare offentligthedens fokus på området; høstpicknic, 
fåreudsætning til bjørneklobekæmpelse, fugleture, naturvejledninger m.m., Miljøpunkt har været med 
til at få området konstateret rekreativt og oprettet klimanaturskolen og er i gang med en biskolegård.
Niels Birk skitserede herefter de fire modeller der arbejdes med for en sammenlægning, som skitseret 
i nedenstående. Særligt model 4 er den der p.t. er størst opbakning til fra de involverede parter, som 
den mindst ringe løsning.

NOTER OM FREMTIDIGE MULIGHEDER

1. Vi fastholder fonden og den selvstændige arbejdsplads.

Det forudsætter at:
- LU vil indgå (fx) 4 årige bindende aftaler om at de 'køber' miljøydelser hos fonden. Det 
er vigtigt at                 bindingsperioden strækker sig minimum et år ind i næste valgperiode, for at 
sikre kontinuitet.
- LU vil ekstrafinansiere MILJØPUNKT med et årligt beløb på ca. 400.000,- udover de 
midler, der 'kommer'                 fra MP's gamle tilskud
- Bestyrelsen indgår som sparringspartner til LU, for at sikre udarbejdelsen af årsplaner 
og succeskriterier.

Det vil kunne betyde ansættelse af ca 1½ årsværk miljømedarbejdere samt en HK administrativ leder 
på ca 26 t. (Nb: der gives ikke garanti for denne udregning : )

2. Vi nedlægger fonden og opretter, sammen med alle de andre, en ny københavner fond.

Det forudsætter at:
- At der er andre fonde der også vil det. (Kunne også være en større fond over flere/ikke 
alle bydele)
- De nuværende fonde må råde over de bundne midler.
- Det indskrives i LU'ernes kommissorium, at de skal købe miljøydelser hos den nye 
fond. Det kan der være                 et problem med, idet det måske er ulovligt. Det kan stride mod 
konkurrencereglerne. Så skal LU'erne i                 samlet flok sende det i udbud og så må vi håbe at 
fonden vinder. Alternativt afhænger det af                 gentlemanaftaler

3. Vi nedlægger fonden og overdrager projekter og personale til LU.

Det forudsætter at:
- LU vil ansætte det nuværende personale



- LU har midler til at afholde dertil forbundne udgifter med kontorhold etc således at rest-
beløbet kan bruges                 udelukkende til løn.
- LU vil afsætte et beløb til aktiviteter, som kan drive nuværende aktiviteter.
- LU vil være med til at arbejde med årsplaner og relativ autonomi til miljøpersonalet, for 
at sikre at deres                arbejde ikke er afhængigt af løbende beslutninger i LU.

4. Fonden bevarer sig selv, men personalet ansættes i LU.

Det forudsætter at:
- Fonden kan genopfinde sig selv som aktivt organ uden ansatte
- At LU vil indgå i forpligtigende samarbejde

Fordele:
- Der er stadig en selvejende fond, der kan søge eksterne midler
- Sikkerhed i ansættelsen
- Samarbejdsprojekter mellem dedikerede miljøfolk og LU
- Der er en fond som vil sikre det langsigtede perspektiv og arbejde med årsplaner
- Vi undgår et-årige samarbejdsaftaler
- Vi undgår at skulle genforhandle en central fond med Københavns Kommune 
- En evt formue kan blive i fonden og kan indgå som basisgrundlag for regnskaber, 
medfinansiering, etc
- …

Under behandling af det ekstra at-punkt 4 - hvor Kgs. Enghave Lokaludvalg skulle beslutte om der 
skal afholdes et ekstra ordinært lokaludvalgsmøde d. 24. november vedr. sammenlægning med 
Miljøpunkt VSV eller bemyndige forretningsudvalget til at beslutte, om der skal være et ekstra 
ordinært lokaludvalgsmøde - besluttede Lokaludvalget, at der skal afholdes et ekstraordinært 
lokaludvalgsmøde d. 24. november kl. 19-21. 




